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اولین موضع گیری رســمی مجید انصاری در کســوت معاون حقوقی رئیس جمهور بر حسب تعامل و هم فکری با 
مجلس بود. این موضع گیری - با توجه به اظهارنظر نمایندگان مجلس - به نظر می رسد از سوی مجلس نیز مورد 
اســتقبال قرار گیرد. مجید انصاری در این باره تاکید کرد: »ارجح بودن لوایح نســبت به طرح ها از خواســته های 
دولت از مجلس اســت. البته دولت از طرح هایی که مورد نیاز جامعه بوده و به درســتی تدوین شــوند، استقبال 
و حمایت خواهد کرد. وقتی نمایندگان مجلس شــورای اســامی طرحی را نوشته و امضا می کنند، به دلیل نیازی 
اســت که در آن حوزه احســاس می شــود، اما این امکان وجود دارد که در این مســیر، قانون در ارتباط با آن طرح 
وجود داشــته و نیازی به ارائه طرح در آن حوزه نیســت.« و در نهایت از نمایندگان مجلس خواســت که در فرآیند 
تهیه لایحه و بررسی سریع آن در مجلس با دولت همکاری کنند. حالا نوبت نمایندگان مجلس است که در راستای 
وفاق ملی با دولت چهاردهم همکاری داشــته باشــند. هم میهن در راســتای بررســی لوایح، کاهش »طرح ها« و 

تعامل مجلس با دولت، با چند تن از نمایندگان گفت وگو کرد تا موضع مجلس نیز مشخص شود. 

گزارشگرپارلمانیهممیهن
پریسا هاشمی

خواسته دولت از مجلس:
اولویت لایحه بر طرح

ارزیابی نمایندگان از اظهارات اخیر 
مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور 

مقامات

موضوع وحدت تاکتیک نیست 
رهبــری در دیدار جمعی از علمــا، امامان جمعه و 
مدیران مدارس علمیه اهل ســنت سراسر کشور، 
حفاظــت از هویت گران ســنگ »امت اســامی« 
را ضــروری خواندند و با تأکید بــر اهمیت وحدت 
اســامی و تاش های بدخواهان بــرای مخدوش 
کــردن آن، گفتنــد: »موضــوع »امت اســامی« 
به هیچ وجه نباید فراموش شود.« آیت الله خامنه ای 
در ایــن دیدار که به مناســبت آغــاز هفته وحدت 
و ایــام ســالروز ولادت بــا ســعادت نبی اکرم)ص( 
برگزار شــد، گفتند: »مسئله هویت امت اسامی، 
مســئله ای اساسی و فراتر از ملیت است و مرزهای 
جغرافیایی، حقیقت و هویت امت اسامی را تغییر 
نمی دهد.« ایشان با اشاره به تاش های خصمانه 
برای بی تفاوت کردن مسلمانان به هویت اسامی 
خود، افزودند: »این خاف تعالیم اســامی است 
که یک مســلمان از رنج مســلمانی دیگــر در غزه 
یا دیگر نقــاط جهان غافل باشــد.« رهبر انقاب، 
علمای اهل ســنت را به تکیه بر هویت اســامی و 
امت اســامی فراخواندند و با اشاره به طراحی ها 
و فعالیت های سابقه دار بدخواهان برای دامن زدن 
به اختاف هــای مذهبی در جهان اســام به ویژه 
در ایــران، خاطرنشــان کردند: »آنها با اســتفاده 
از ابزارهــای فکری، تبلیغــی و اقتصادی به دنبال 
جداسازی شیعه و ســنی در کشور ما و هر منطقه 
دیگر اســامی هستند و با اقداماتی همچون وادار 
کردن افــرادی از طرفیــن به بدگویــی به لجاجت 
و اختــاف دامن می زننــد.« آیت اللــه خامنه ای، 
عاج و راه مقابله با این توطئه ها را تکیه بر وحدت 
خواندند و تاکید کردنــد: »موضوع وحدت نه یک 
تاکتیک بلکــه یک اصل قرآنی اســت.« رهبری با 
ابراز تأســف از برخی اقدامات دانسته یا نادانسته 
برای مخدوش کردن وحدت شیعه و سنّی گفتند: 
»البته با وجود انبوه توطئه ها، جامعه اهل ســنت 
ما مجدانه با این انگیزه های خصمانه مقابله کرده 
اســت که گواه آن ۱۵ هزار شــهید اهل ســنت در 
دفاع مقدس و مقاطع دیگر و شهادت جمع زیادی 
از علمای اهل ســنت در راه حق و انقاب است.« 
آیت الله خامنه ای دســتیابی به هــدف مهم عزت 
امت اســامی را جز از راه اتحاد میسّر ندانستند و 
گفتند: »امروز یکــی از واجبات قطعی حمایت از 
مظلومان غزه و فلســطین است و اگر کسی از این 
تکلیف ســرپیچی کنــد، قطعاً نزد پــروردگار مورد 

سؤال قرار خواهد گرفت.«

 وفاق ملی راه نجات کشور است 
محمدرضا عارف، معاون اول دولت چهاردهم در مراسم 
سی و ششمین سالگرد تاسیس مؤسسه تنظیم و نشر 
آثار امام خمینی گفــت: »پیروزی و موفقیت در تمامی 
حوادث پس از انقاب اسامی به دلیل رویکرد وحدت 
و وفاق امام بود که مردم پای نظام ایســتادند و هر کدام 
از آن رویدادها برای ســرنگونی یک حکومت کافی بود، 
اما نظام جمهوری اســامی ایران توانســت بر تمامی 
حوادث غلبه کند و در هشــت سال دفاع مقدس پیروز 
صحنه باشد. توافق نوشته نشده بین امام راحل و ملت، 
وحدت، انســجام و وفاق بود که در هر جایی احســاس 
می شد در کشور تفرقه ای ایجاد می شود این امام بود که 
حرف پایانی را می زد و کشور را به سمت وحدت هدایت 
می کرد.« او در بخش دیگری گفت: »امروز باور داریم که 
وفاق ملی راه نجات کشــور است. اگر یکدیگر را تحمل 
نکنیم دشمن از این شرایط حداکثر استفاده را می کند و 
در دو ماه اخیر رسانه های خارج از کشور و معاند دغدغه 
و تاش اصلی خود را در ایجاد تفرقه و از بین بردن وفاق 
بین سه قوه و مردم گذاشــته بودند که البته رای کامل 
نمایندگان مجلس شورای اسامی به کابینه پیشنهادی 
دکتر پزشــکیان پیام وفاق را در جامعه نشان داد. روابط 
خوب و مناسب قوای کشور نتیجه همین رویکرد وفاق 
اســت که مردم نیز این شعار را در انتخابات پذیرفتند و 
وضعیت خوب امروز باید حفظ شود تا از بحران آفرینی و 

تفرقه افکنی دشمنام مصون بمانیم.« 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

تعامل دولت و مجلس و اهمیت رســیدگی به موقع بــه لوایح دولت در 
مجلس از جمله مسائلی است که پس از سخنان مجید انصاری، معاون 
حقوقی ریاست جمهوری باردیگر مطرح شده است. مصطفی پوردهقان، 
نماینده اردکان و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با 

هم میهن به این موضوع پرداخته است که در ادامه می آید.

Ó  آقای مجید انصاری خواهان آن شده که »اولویت مجلس بیشتر بررسی 
و رسیدگی به لوایح« باشد. به نظر شما با توجه به اینکه این دولت، دولتِ 
وفاق ملی است، آیا اولویت نمایندگان و مجلس این هست که لوایحی که 
از ســوی دولت ارسال می شود، زودتر بررسی کند یا اینکه طرح هایش را 

ارجح می داند؟
این دوگانه را من چنین پاسخ می دهم، ما به دنبال حل مشکات مردم هستیم. 
فرق نمی کند اسمش لایحه باشــد یا طرح. نمایندگان مجلس در کف جامعه و 

نقطه به نقطه کشــور حضور دارند و اینگونه نیست که در داخل اتاق 
نشسته باشد و سرگرم آمارها باشد. نشسته و معلم، کارگر، تاجر و...
به او مراجعه می کند و بر همین اساس طرح ها را می نویسد. نکته ای 

که وجود دارد این اســت که اگر دولت برای مســائل و مشکاتی 
که نماینده های مجلــس از نزدیک لمس می کنند و 

می خواهند اینها را حل کنند، لایحه  و پیشنهادی 
دارد؛ ما همراهی می کنیم. ولی اگر واقعاً موضوعی 

هســت که از چشــم دولت غافل اســت و بعد از 
رایزنی هایی که ما بــا وزرا و عزیزان مان در هیئت 
دولت داریم، دیدیم که موضوعی دغدغه مجلس 
اســت، اما دغدغه آنها نیست، طبیعی است ما 
ســراغ طرح می رویم. مثاً اخیراً من طرحی را 

داشتم درباره اصاح قانون هوای پاک، ماده ۱۱ 

و یکی دوتا ماده دیگرش و آمدم با خانم شــینا انصاری صحبت کردم که این کار 
را بکنیم، این دغدغه ماســت؛ حالا می شــود از طریق دولت بیاید یا اینکه ما در 
مجلس و مرکز پژوهش های مجلس روی آن کار کنیم و طرحش را آماده کنیم. به 

عبارتی این همدلی و همراهی می تواند انجام گیرد. 
Ó  به نظر شــما چرا آقــای مجید انصاری اصــاً چنین خواســته ای را از 

نماینئگان مطرح می کند؟ آیا این زیاد بــودن تعداد طرح ها در دوره های 
قبل باعث شــده که معاون جدید آقای رئیس جمهور چنین اظهارنظری 

کند؟
خواسته ایشان همان موردی است که مقام معظم رهبری در جلسه ای 
که نماینده ها خدمت شان رسیده بودند، مطرح کردند. این سخن نکته 
درستی از این زاویه است.  طرح های زیادی از افراد مختلف در مجلس 
قبلی بوده است که تعدادش در خاطرم نیست و بسیاری 
از مــوارد باقی  ماند. به عبارتی میــزان زیاد طرح ها 
ممکن است فرصت رسیدگی به لوایح را کمتر کند 
و دغدغه ها و مســائل دولت رســیدگی نشود. البته 
این بستگی به مدیریت خود نماینده ها و تعامل 
با اعضای هیئت دولت دارد که چطور مسائل 
و مواردشــان را به صورت لایحه یا طرح در 
مجلس مطرح کنند. مشکات مردم باید 

مصطفی پوردهقان نماینده اردکان پیشنهاد داد:

لزوم تشکیل نشست دوقوه پیش از ارائه لوایح و طرح ها

مجید انصاری، معاون حقوقی رئیسجمهور از تعامل مجلس و دولت 
میگوید و اینکه لوایح بیش از طرحها در مجلس مطرح شــود. مجید 
نصیرپور، نماینده سراب درباره این موضوع با هممیهن گفتوگو کرده 

که در ادامه آمده است: 

Ó به نظر شما چرا آقای انصاری چنین خواسته ای مطرح کرده است؟ 
ایــن موضوع روشــن اســت کــه معــاون حقوقــی رئیس جمهــور یکی از 
دست اندرکاران تهیه لوایح دولت است. در قوانین عادی  و توصیه های رهبر 
معظم نیز تاکید شده که مجلس لایحه محور باشد تا طرح محور. دلیل اصلی 

تاکیدات و توصیه ها هم این اســت که هر طرحی حداقل هزینه های 
مالــی را ایجــاد می کند و به همیــن دلیل در شــورای نگهبان با 
اشــکال اصــل ۷۵ مواجه می شــود. این یکی از دلایلی اســت 
که همه کســانی که مجلس و دولت را می شناســند تاکید دارند 
موضوعات مورد مطالبه دســتگاه اجرایی بــه صورت لایحه در 
مجلس بررسی شود. نکته دوم اینکه وقتی لایحه ارائه می شود 

طبیعتاً بررســی های کارشناســی و تخصصی با دقت بیشتری 
در تهیه متون انجام می شــود. معاون حقوقی رئیس جمهور هم 

تقاضــا دارد که مجلس در این مســیر حرکت کند. 
سال های متعددی که به ماقات رهبر معظم 

می رسیم همیشه تاکید دارند، مجلس از تصویب طرح هایی که هزینه دارد 
و منابع مالی آن مشخص نیست بپرهیزد. این حتماً به صاح قانون گذاری و 
کشور است که موضوعات مورد نظر نمایندگان مجلس از طریق لوایح پیش 
برود. ضمن اینکه برخی به دلیل طولانی بودن مسیر پیگیری مطالبات در 
دستگاه اجرایی کشور سعی می کنند لوایح را دور بزنند و از طریق مجلس از 
ظرفیت  طرح استفاده کنند. درحالی که شاید نگاه کارشناسی در »طرح« 
از عمق لازم برخوردار نباشد. به همین دلیل معتقدم که دولت و مجلس باید 
همکاری وسیعی با هم داشته باشند و نمایندگان مجلس هم مطالبات خود 
را تا جایی که امکان دارد از مسیر تهیه لوایح پیش ببرند تا اشکال اصل ۷۵ 

و تحمیل بار مالی به دولت پیش نیاید. 
Ó  با توجه به اینکه آقای پزشکیان تجربه چند دوره نمایندگی مجلس 

را دارد، پیش بینی می کنید که در دولت چهاردهم لوایح زیادی در 
جهت رفع مشکات و موانع به مجلس ارائه شود؟

سیاســت دولت ها همواره موضوع محور اســت. باید دید درباره 
موضوع یا مشــکلی پیش رو، قانونی پیش بینی شده است؟ اگر 
قانون وجود دارد که باید از آن استفاده کرد چراکه نیاز به تصویب 
قانــون جدید ندارد. اگر قانون موجود اشــکال دارد، ممکن اســت 
دولــت برای رفع اشــکال از طریق لایحــه اقدام کند. 
بنابراین تعــداد لوایح خیلی موضوعیت ندارد 

بلکه باید راهکار مدیریت مســائل را مشــخص و متناســب با آن استراتژی 
پیش روی دولت تعریف شــود. دولت مستقر با بررســی های دقیق اگر نیاز 
به تصویب قانون جدید داشــته باشــد و لایحه ای به مجلس ارسال کند، از 

حمایت مجلس برخوردار خواهد شد.
Ó به نظر شما لوایح در اولویت مجلس قرار می گیرد یا طرح ها؟ 

طرحولایحهبراساسآییننامهداخلیمجلسموردرسیدگیقرارمیگیردو
ترتیبوصولآندراینآییننامهمشخصشدهاست.بهطورطبیعیبراساس
زمانوصولبهکمیســیونهایتخصصیارجاعوسرزمانخودرسیدگی
میشود.بنابراینبرایبررسیورسیدگیبهموضوعاتتفکیکلایحهیاطرح
درمجلسمطرحنیســت.امااگرموضوعیدراولویتدولتیامجلسباشد،
صرفنظرازلایحهیاطرحبودنشبا»فوریت«مطرحمیشود.بهصورتیک
یادوفوریتیدرمجلسمطرحمیشودومجلسباتخصیصفوریتراتعیین

می کندوبهتبعآنبهموضوعرسیدگیمیکند.
Ó  تعامل بین دولت و مجلس چقدر می تواند بر تصویب لوایح و خروجی 

مجلس تاثیرگذار باشد؟
در گذشــته که من در دولت مسئول بودم جلســاتی را تنظیم می کردیم بین 
متخصصــان بخش های مختلف از جمله بخش های اقتصادی با مســئولین 
اقتصــادی دولت و مســائل را آنجا مطرح و جمع بنــدی می کردیم و تصمیم 
می گرفتیم که با تغییرات روش های مدیریتی مشــکل حل یا به صورت لایحه 
به مجلس ارائه شود و از راه تعامل با مجلس موضوعات را پیش ببریم. به همین 
سبب معتقدم معاون امور مجلس رئیس جمهور می تواند پیش قدم شده و آن 
کارگروه ها را دوباره راه اندازی کند تا از رهگذر این کارگروه ها تعامل حداکثری 
با مجلس شــکل بگیرد. این تعامل باید در عمل انجام شــود و گفت وگوهای 
متنوعــی بین دولت و مجلس صورت گیرد تا اولویت ها مشــخص شــده و در 

راستای آن لوایح به مجلس فرستاده شود. 

مجید نصیرپور نماینده سراب تصریح کرد:

ضرورت رسیدگی به لوایح و جلوگیری از تحمیل بار مالی به دولت 
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